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 المستخلص

امدملغ من خلا  تقن ة جديدة تعبف نلسا  واجهة   امحلساببأجهزة واماشاب   امدملغ الاتصال  اممالراب ن نيمكن  

 . واجهة امدملغ وامحلساببدون امحلجة لاساخددا  اعضاالا امديادية اعخبا علمعاالاط امةب  ةوامحلسابب 

مع امعلم  اممح ط من  الانياالن امقبياة وتفلضلومة ل  ة اعرااعة تحا امحمباا  امخصاابيب امكهبنل ل ممدملغخ ح  ت

من  امدملغ   ل  الإرالااط امفيا بمبج ة خلا  إرالااط امدملغ نشاكل ر ب جبا.ل. و د .ققا ه ا امةبيقة مقبااة

اا امقبيااة تقادمال عا با  ل امعمب   اال أجهزة اسااااخشااااعالا تدة ط عهبن اة امادمالغ ومة ال  اة اعرااااعاة تحاا امحمب

 .امعصا ة ونحبث امخحك  امحبعل

يمكن منظل  واجهة امدملغ وامحلساابب تيااد ل مدخلاط امنظل  اممكخياااة من امدملغ وتحم مهل وتبجمخهل من .    

ل مخشااج ل اعجهزة امدلاج ة امخل تدخلاهل و قتل معقل امميااخدد . تظهب   اعوامب. يمكن اسااخددا  ه ا اعوامب أيااات

واجهاة امادمالغ وامحالساااابب عبا.ادة من اعدواط امقبياة  ل امخةا قالط امةا اة امح بياة امبا ع اة ميال إضالدة امخا ه ال  

 إن وة فة   ذمك،وامعمم لط اممعب  ة واعطباف امصاانلض ة وامعديد من اعنشااةة امبة ف ة ممبدود امعصااا ة. ومع  

ط امدملغ وتصان فهل ممخم  ز ن ن اممهل  وأنشاةة امبا.ة  واجهة امدملغ وامحلسابب تعخمد ضم  امخعبف ضم  إرالاا

  ل امدملغ. 

اعرااعة    ةتدة ط عهبن ة امدملغ ومة ل إراالااط   منل نخةبيب خباازم خ ن مخق    وتصاان      اعطبو.ة،ه ا ل  

أنشاةة امدملغ ضم   خعخبف  مخ  مع نعض  جمعهمل عإرالااط هد نةث   منفصامة عل منهمل ومنتحا امحمباا امقبياة 

ضم  مدمبضاة ن النالط مفخب.اة اممصاااادا    امخل ت  تةبيبهمالدباازم خ ن  ام ل إطالا اممهال  اممع ناة. مقاد اخخابنال  

اعرعة تحا امحمباا امقبياة. تخكبن مدمبضة اما لنلط من ومة ل  ة  امدملغ  عهبن ة  تدة طتحخب  ضم  إرلااط 

ت  امحصاب  ضم هل من ساخة وضشابين مشالاعتل    معلا امقبياة  اعراعة تحا امحمبا  ومة ل  ةتدة ط عهبن ة امدملغ 

ل خلا  مهل  تبم د امكمملط.    سم مت

ت  تصان      امخم  ز امدةل، وتحم ل  امدلصاة ننل وامخل تعخمد ضم  لمة مخد  امدض   خ نمن خلا  تةا ق امدباازم 

٪ و 84٪ و 85د ة امخصااان   .ققنل مخبساااط ذاوة  امبا.ة وأ.داث اممهل  نشاااكل أعيب د ة مع لمة مخد  امدض .

ماة  لآاعرااااعاة تحاا امحمباا امقبيااة ضم  امخبامل    ومة ال  اةتدة ط عهبن اة امادمالغ    )الاثن ن معال،،  ٪ امهد ن78

اعراعة   ةتدة ط عهبن ة امدملغ و مة ل  امهد ن،٪ 75٪ و 77  ٪،81مخد  امدض  مقلانة نخحم ل امخم  ز امدةل  

 .مفخب.ة اممصدا مدمبضة اما لنلط ضم  امخبامل معامقبياة تحا امحمباا 
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Abstract 

 

Human mind can be directly connected with the computers through a new technology 

known as Brain Computer Interface (BCI). Electroencephalography (EEG) and Near 

Infrared Spectroscopy (NIRS) based BCI enables to interact the people with the 

surrounding world through brain signals noninvasively. This method of reading the 

mind through physiological signals by EEG and NIRS sensors has made significant 

progress in neurological science and motor control research.  

The BCI system can record, analyze, and translate the system input acquired from the 

brain in terms of commands. These commands can further be used to actuate external 

devices of choice according to the user’s mind. The BCI is emerging as one of the 

powerful tools in realistic biomedical applications such as rehabilitation, cognitive 

processes, prosthetics, and many neuro-feedback functional activities. However, the 

functionality of BCI relies upon the recognition and classification of brain signals for 

discriminating task and resting activities of the brain.  

In this thesis, we have developed two algorithms for assessment and classification of 

EEG and NIRS alone and combined as hybrid (EEG+NIRS) signals recognizing brain 

activities under the given tasks. We have tested our classifiers from open source EEG-

NIRS dataset. The dataset is consisting of EEG and NIRS simultaneously recordings 

acquired from 26 healthy participants during word generation (WG) tasks.  

By implementing our algorithms which are based on SVM (Support Vector Machine) 

and Linear Discriminant Analysis (LDA) methods, the signals of rest and task events 

were classified more precisely with SVM than the LDA algorithm. We have achieved 

an average classification accuracy peak of 85 %, 84 % and 78 % Hybrid, EEG and 

NIRS respectively for SVM comparing to LDA 81 %, 77 % and 75 % Hybrid, EEG 

and NIRS respectively with the dataset. 

 


